
Posudek na bakalářskou práci Elišky Cajthamlové 

 

Vody a mokřady pokrývají mizivé procento české krajiny, přesto (nebo snad právě proto?) 

stojí v centru zájmu naší ochranářské obce. V českém kontextu tvoří rozhodující procento vod 

a mokřadů rybníky, zatímco jiné biotopy jsou zejména v ptakostředném výzkumu zhusta 

opomíjeny. Proto mi připadalo sympatické, že Eliška důsledně trvala na zaměření své práce na 

nerybniční mokřady, jejichž význam pro ptáky zůstával v našich končinách prakticky 

nezhodnocen. Přitom ochranářská důležitost těchto biotopů v poslední době stále roste – 

v rámci zarputilého boje proti klimatickým změnám se nové mokřady snažíme vytvářet, 

ovšem právě klimatické změny nás zároveň jinde o tyto biotopy kvůli postupujícím suchům 

připravují. Jak o mokřady správně pečovat nebo je dokonce vhodně budovat je tedy důležitá 

otázka, na kterou předložená práce nabízí odpovědi z ptačí perspektivy. 

 Vznik této práce probíhal poměrně pozoruhodně. Eliška za mnou přišla již ve druhém 

ročníku, a protože jsem v té době další studenty v této fázi vývoje neměl, celkem snadno jsme 

po pár konzultacích našli oboustranně přijatelné zaměření plánované bakalářky. Stále ještě 

v druháku bylo tedy vytvořeno její zadání včetně požadavků na literaturu, což představuje pro 

práce rešeršního typu klíčový krok. Přes prázdniny se Eliška zavázala literaturu vyhledat a 

přečíst. Přiznám se, že když mě v září ukázala její přehled s výpisky nejdůležitějších sdělení u 

každého článku, byl jsem ve stavu lehkého šoku – s takovou bude práce hotová nejpozději za 

měsíc a obhajovat může klidně v listopadu… Co potom bude po zbytek třetího ročníku dělat? 

Jaké další úkoly pro ni vymyslet? Nebude se u mě v týmu nudit? To budu asi muset obnovit 

pravidelné labmeetingy a přidat k nim nějaké dobrodružné zážitky typu seskoku padákem 

nebo jízdy na střeše vagonů metra… No, pak se ukázalo, že se tyto „problémy“ vyřešily sami 

– po začátku semestru se tempo studentčiny práce řádově zpomalilo, takže text vznikal jen 

velmi zvolna a dá se předpokládat, že i s jistými obtížemi. Nakonec jsme byli rádi, že se práce 

dokončila, ovšem bez jakýkoliv problémů a naprostém poklidu, tak akorát pro odevzdání 

v podzimním termínu. 

 Hodnocení náplně práce přenechávám na oponentovi. Je jasné, že vzhledem k rozsáhlé 

světové literatuře, která se ptákům v mokřadech věnuje, nemůže jít o vyčerpávající přehled – 

v takovém případě by rešerše obsahovala na tisíc položek. Zadané téma však bakalářka 

pojednává zdařile a pro každý výzkumný okruh vybírá relevantní studie, jimiž se podrobně 

zabývá a z jejichž souhrnu dokáže vykřesat potřebná originální doporučení pro ochranářskou 

praxi. 

 S prací jsem tedy spokojen a doporučuji ji jako podklad k udělení titulu bakalář na 

naší fakultě. 
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